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Plenara Comitetului Central
al Partidului Comunist Român

In zilele de 16 şi 17 decembrie a.c. au avut Ioc lu
crările Plenarei Comitetului Central al Partidului Co
munist Român. La lucrări au participat ca invitaţi 
membrii Consiliului de Stat şi al Consiliului de Mi
niştri, conducători ai instituţiilor centrale de stat, ai 
organizaţiilor de masă şi obşteşti, ai Frontului Unităţii 
Socialiste, ai consiliilor oamenilor muncii de naţiona
litate maghiară şi germană, membrii Colegiului Cen
tral de partid, şefi ai secţiilor C.C. al P.C.R., prim- 
secretari ai comitetelor judeţene de partid, prim-vice- 
preşedinţi ai consiliilor populare judeţene, redactori 
şefi ai presei centrale.

Plenara a dezbătut proiectul planului de stat de 
dezvoltare a economiei naţionale şi proiectul buge
tului de stat al Republicii Socialiste România pe anul 
1969.

La dezbateri au luat cuvîntul tovarăşii Dumitru Ba- 
lalia, Virgil Cazacu, Iosif Uglar, Miu Dobrescu, Ion 
Turcu, Aurel Duca, Ştefan Boboş, Constantin Scarlat, 
Mihai Telescu, Crişan Adalbert, Vasile Malinschi, 
Gheorghe Blaj, Nicolae Tăbtrcă, Ilie Făsui, Trofin Si- 
medrea, Constantin Pîrvulescu, Petre Ionescu, Gheor
ghe Vasilichi, Nicolae Vereş, Alexandru Boabă, Moga 
Ioachim, Nicolae Murguleţ, Mihai Marinescu, Gheor
ghe Pană.

în  încheierea dezbaterilor a vorbii tovarăşul Nicolae 
Ceauşescu.

Apreciind că prevederile celor două proiecte supuse 
dezbaterilor corespund liniilor directoare şi sarcinilor 
stabilite de Congresul al IX-lea şi de Conferinţa Na
ţională a Partidului Comunist Român, cerinţelor dez
voltării în ritm susţinut a economiei noastre naţionale, 
ridieării în continuare a nivelului de trai al oamenilor

muncii, Plenara le-a aprobat în unanimitate şi a ho- 
tărît să fie supuse spre legiferare Marii Adunări Na
ţionale a Republicii Socialiste România.

Plenara a examinat cererile tovarăşilor Alexandru 
Bîrlădeanu, Petre Borilă şi Alexandru Moghioroş care 
au solicitat Comitetului Central să fie eliberaţi din 
funcţiile de conducere ce implică activitate perma
nentă, deoarece starea sănătăţii nu le îngăduie să mai 
depună o asemenea activitate.

Plenara a dat o înaltă apreciere contribuţiei aduse 
de tovarăşii Alexandru Bîrlădeanu, Petre Borilă şi 
Alexandru Moghioroş la activitatea revoluţionară din 
ţara noastră, la elaborarea şi înfăptuirea politicii in
terne şi externe a partidului şi statului. în acelaşi timp, 
satisfăcînd cererile respective, Plenara a hotărît elibe
rarea, în vederea pensionării lor, a tovarăşului Alexan
dru Bîrlădeanu din Comitetul Executiv şi Prezidiul 
Permanent, a tovarăşului Petre Borilă din Comitetul 
Executiv şi a tovarăşului Alexandru Moghioroş din 
Comitetul Executiv şi din funcţia de secretar al C.C. 
al P.C.R.

Tovarăşii Alexandru Bîrlădeanu, Petre Borilă şi 
Alexandru Moghioroş au mulţumit Comitetului Central 
pentru încrederea ce Ie-a fost acordată în funcţiile pe 
care le-au îndeplinit şi au asigurat că îşi vor da şi 
în viitor, în limita posibilităţilor, aportul la activita
tea partidului, la realizarea liniei sale politice.

Plenara a ales în unanimitate pe tovarăşii Petre 
Lupu, Manea Mănescu şi Gheorghe Stoica ca membri 
ai Comitetului Executiv şi pe tovarăşul Dumitru Po- 
pescu ca secretar al Comitetului Central al Partidului 
Comunist Român.

VA INFORMAM DESPRE:
Noutăţi în magazine

9  în aceste zile unităţile comer
ciale au primit importante cantităţi 
de mărfuri pentru cumpărătorii si- 
bieni.

I.C.S.T.I. ne anunţă cu acest pri
lej că la magazinul „Căminul“ (str. 
N. Băleescu nr. 1} a intrat în vîn- 
zare o mare cantitate de muşama 
pentru feţe de masă.

Magazinele „Arta lux", „Luceafă
rul", „Femina" şi „Universal" au 
primit ţesături pentru lenjerie de 
pat (1,80x2,30 m).

Q  De la I.C.S. Melalo-chimice ni 
se transmite că au fost puse în vîn- 
zare: noul tip de televizor „Miraj", 
lustre cu 6 braţe, patine „artistice" 
şi obişnuite, schiuri, o cantitate ma
re de cărţi poştale-felicitare pentru 
sărbătorile de iarnă, vase emailate, 
diverse articole pentru carnaval.

Deosebit de important pentru gos

podinei în toate magazinele specia
lizate se desfac detergenţi (sodă de 
rufe, Alba super, Alba lux, Dero).

9  întreprinderea judeţeană de 
legume şl fructe ne anunţă că a 
achiziţionat importante cantităţi de
struguri, roşii de seră, castraveţi, 
ridichi negre, fasole albă-boabe şi 
ceapă.

0 nouă unitate „igiena“
In Piaţa Republicii nr. 15 din Si 

biu este în curs de amenajare uni 
tatea de frizerie nr. 3, care s-a mu 
tat la acest număr din aceeaşi pia 
tă (de lîngă restaurantul „Făgăraş"; 
Lucrările de amenajare şi moderni 
zare urmează a fi terminate pînă în 
prima jumătate a lunii ianuarie.

0 nouă maşină 
pentru sudat

La  b a za  p roducţie i 
p rim atu l ca lită ţii!

încheierea unui bilanţ este întot
deauna un prilej de analiză retro
spectivă. de reflecţie asupra drumu
lui parcurs, de depistare a cauzelor 
care au generat plusuri sau minu
suri în evoluţia situaţiei economico- 
financiare. In cursul celor 11 luni 
de activitate economică întreprinde
rile judeţului Sibiu au obţinut suc
cese de seamă pe linia îndeplinirii 
sarcinilor de plan curente, cit şi la 
export. S-au dat produse peste plan 
şi beneficii suplimentare de zeci de 
milioane lei. Acest lucru ilustrează

în cadrul întreprinderilor aparţinînd 
Ministerului Industriei Uşoare. In a- 
cest sector s-au înregistrat cele mai 
multe refuzuri: 177, în valoarea de 
5,2 milioane lei. Ponderea cea mai 
mare a refuzurilor s-a concentrat în 
două mari întreprinderi. Este vorba 
de Fabrica de piele şi încălţăminte 
„8 Mai" din Mediaş, care bate de 
altfel şi recordul pe judeţ în ceea 
ce priveşte reclamaţiiie primite de 
la beneficiarii interni. Aci, în cele 
11 luni care s-au scurs de la înce- 
putul anului, s-au primit 51 de re-

cu o sumă destul de substanţială — 
187 mii lei şi altele.

în -„concertul'.' .acesta al .valorilor 
refuzate, un loc aparte îl ocupă fa
brica medieşană de geamuri. Din 
25 reclamaţii primite în decursul a- 
nului, 7 sínt înregistrate în ultima 
lună — noiembrie.

Din analiza efectuată reiese preg
nant în evidentă că acum spre sfîr
şitul anului unele unităţi economi
ce, în dorinţa de a raporta cît mai 
multe realizări peste plan, slăbesc 
sau renunţă în parte sau definitiv
la recepţia şi controlul exigent al 
produselor. în aceste întreprinderi 
serviciile C.T.C. au devenit inutile 
din moment, ce nu-şi mai îndepli
nesc atribuţiile. Credem că a sosit 
timpul ca ele să fie împrospătate cu 
cadre bine intenţionate, cu simţ de 
răspundere pentru producţia unită
ţii din care fac parte. Multe refu- 

. zuri de plată s-au constatat însă şi 
din cauza ambalării necorespunză
toare a mărfii, ca de pildă la Fa
brica de geamuri Mediaş şi la alte 
unităţi. In acest caz se ridică în
trebarea firească de ce dacă se reu
şeşte încadrarea în cotele prescrise 
ale calităţii, se ignorează ’ ambala
rea produselor în mod corespunză
tor? Totodată sínt unele unităţi e- 
conomice ca întreprinderea forestie
ră Sibiu unde personalul C.T.C. cla
sifică materialul expediat în clase 
superioare, fapt care a dus la refu
zarea lui de către beneficiari. Sínt 
pracfici care nu au ce căuta în 
activitatea întreprinderilor noastre, 
mai ales acum cînd calităţii întregii 
producţii trebuie să i se acorde cea 
mai mare atenţie. toant n is t o b

Cu planul anual
îndeplinit

U.C.M. Copşa Mică
Colectivul de muncă de la ţJ- 

zina chimico-metalurgică Copşa 
Mică raportează că ieri, 17 de
cembrie, a realizat planul anual 
la producţia globală şi marfă.

în perioada care a mai rămas 
pînă la sfîrşitul anului, harnicul 
coleciiv de aici va mai da peste 
plan o producţie de circa 30 mi
lioane lei.

De asemenea, sarcina anuală la 
export a fost depăşită cu 1 800 
tone produse.

D. TONCEANU coresp.

întreprinderea
poligrafică

Colectivul Întreprinderii poli
grafice din Sibiu, care a sărbă
torit duminică Ziua tipografilor, 
s-a prezentat la această festivi
tate cu planul anual îndeplinit.

Producţ ia  globala si marta.

La uzina „Emailul roşu" din Me
diaş a intrat recent în circuitul pro
ducţiei, o maşină pentru sudat con
comitent două accesorii la găleţi şi 
sufertaşe.

întreaga lucrare de proiectare şi 
execuţie a maşinii a fost realizată 
de către un colectiv condus de ingi
nerul Vasile Fulea, un aport remar
cabil avînd şi maistrul Simion Ţer- 
bea.

Noua maşină, instalată în secţia 
de prelucrare a tablei, aduce un 
spor de productivitate de sută la 
sută la operaţiile de sudură simetri
că a celor două accesorii.

Secţie d@ repansat 
stofe la Săliste

Cooperativa meşteşugărească „Tex
tila" a dat recent în folosinţă 
o secţie de repansat stofe în co
muna Sălişte. Noua .secţie execută 
operaţii de repansare pentru fabri
ca de stofe „Libertatea" din Sibiu. 
Se prevede o extindere a noii secţii 
în cursul anului viitor.

Lucrările comisiilor
permanente

ale Marii Adunări Nationale
La Palatul Marii Adunări Naţionale continuă să se desfăşoare lucrările 

comisiilor permanente în legătură cu proiectele de legi aflate pe ordinea 
de zi a actualei sesiuni a Marii Adunări Naţionale.

Membrii comisiilor: economico- financiară, agricultură şi silvicultură, cul
tură şi învăţămînt, sănătate, prevederi şi asigurări sociale, administrativă 
şi juridică au examinat, în zilele de 11—17 decembrie a.c., secţiunile pro
iectelor planului de stat şi bugetului pe anul 1969.

Explicaţiile cerute de deputaţi au fost date de reprezentanţii conducerii 
Comitetului de Stat al Planificării şi ai Ministerului Finanţelor.

In cadrul unei şedinţe comune, sub preşedinţia tovarăşului Aurel Vijoli, 
preşedintele Comisiei economico-financiare, membrii acestor comisii au 
ascultat expunerea tovarăşului Maxim Berghianu, preşedintele Comitetului 
de Stat al Planificării, cu privire la proiectul planului de stat de dezvol
tare a economiei naţionale pe anul 1969, precum şi expunerea tovarăşului
Virgil Pîrvu, ministrul finanţelor, referitoare la proiectul bugetului de stat 
pe anul 1969.

(Agerpres)

UN POTENTIAL ARTISTIC 
INSUFICIENT FOLOSIT

Există părerea — şi ea nu ni se 
pare exagerată nicidecum — că arta 
plastică sibiană traversează în aceşti 
ani un puternic proces de emanci
pare şi că acestui proces îi sínt 
pregătite toate condiţiile pentru o 
afirmare încă mai dinamică în an
samblul vieţii spirituale a judeţului. 
Concluzia aceasta se bizuie pe unele 
realităţi a căror citare o absolvă de 
orice învinuiri de gratuitate. Întîi 
de toate ar fi îm prejurarea că ar
tiştii plastici sínt grupaţi de mai 
mulţi ani într-o asociaţie de profil 
— filiala Sibiu a U.A.P. — sudată, 
ce acţionează mobil şi eficace în 
rezolvarea intereselor de breaslă, în 
care patronează activ un  stimulator 
respect al travaliului pentru dobîn- 
direa valorii. Ar 
fi apoi de citat 
periodicitatea cu 
care artiştii plas
tici îşi afirmă pre
zenţa în contextul 
culturii sibiene, fie prin saloanele co
lective, Fie prin numeroase expoziţii 
personale; dar şi în expoziţiile na
ţionale şi, uneori, chiar internaţio
nale. Insă, cel mai convingător in
diciu este realitatea că arta plastică 
sibiană reuneşte la hceastă dată o 
sumă de forţe artistice cum niciodată 
n-a cunoscut în decursul propriei 
sale istorii. Intr-adevăr, de la artis
tul emerit Hans Hermann, a cărui 
operă este îndeobşte recunoscută ca 
o pagină aparte a picturii transilvă
nene, pînă la foarte tinerii Constan
tin Ilea sau Mircea Popa se deschide 
un cîmp de experienţe artistice de 
o diversitate de-a dreptul impresio
nantă. La conturarea fizionomiei lui 
concură atît lirismul distins al Sil
viei Radu. sau al lui Nicolae Barcan, 
cît şi rigurozitatea tehnică a gravu
rilor lui Ferdinand Mazanek sau mu
taţiile mereu neliniştite din picturile 
Rodicăi Chişu. Dar se defineşte şi

oprnii
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în insurecţiile cromatice care ard în 
pînzele lui Simion Florea, în ilumi
nismul funciar declanşat de grafiile 
ciudate ale lui Nicolae Iorga, sau în 
aventurile de subţiri sugestii intelec
tuale iscate de lucrările lui loan 
Chişu; regăsindu-se şi în lucrările
unor artişti bine individualizaţi cum 
ar fi Vera Marcu, Zay Horst, Ga
briela Florescu sau mai tinerii Petre 
Dumbrăveanu şi Petre Tivadaru. Fi
zionomii deja c o n t u r a t e  întîl- 
nim şi dincolo de pictură şi grafică, 
în sculptură, unde Ion Cărămidar, 
Imre Gyenge, Kurt Häendel şi Fritz 
Kirchner impun un gen aflat mai
mult timp în  suferinţă nu numai în 
judeţul nostru.

Nu însă defini
tivarea unor liste 
ne este în inten
ţie. Ceea ce doriră 
a sublinia este
faptul că deşi arta 

plastică sibiană trăieşte o densă 
epocă de elan creator, a cărei afir
mare se anunţă mai pregnantă o 
dată cu darea în folosinţă a Casei 
cojocarilor, totuşi în 'cîteva puncte 
ea mai este încă jţusceptibilă îmbu
nătăţirii. Anume, dacă despre orga
nismul funcţional intern al filialei 
se pot spune multe cuvinte frumoase, 
despre capacitatea lui de a se coreia 
cu alte organisme culturale, dar mai 
ales cu nevoile de frumos ale pu
blicului, nu. Desigur, deficienţele în- 
tr-un atare sector nu trebuie cău
tate numai în interiorul filialei, însă 
acum dorim a ne opri asupra unora 
care vin mai cu seamă de aici. Bună
oară nu este de înţeles o anumită 
indiferenţă cu care artiştii plastici 
privesc relaţiile artei lor eu marele 
public. Este ştiut că arta plastică 
sibiană, resimţind o puternică a- 
tractie înnoitoare, o pronunţată dife
renţiere de stiluri — ca. şi arta na
ţională de altfel — se întîlneşte 
acum cu un public încă insuficient 
pregătit pentru asimilarea unor for
mule accentuat' moderne.' Or e de 
presupus că intr-un atare mediu 
este absolut necesară o activitate 
programatică__insistentă,__pentru

maturitatea cu care s-a muncit pe 
linia conducerii • operative a activi
tăţi economice, a organizării ştiin
ţifice a producţiei. Dar dacă princi
palele sarcini au fost îndeplinite pî
nă la cele mai înalte cote, nu poate 
fi indiferent dacă producţia reali
zată este sau nu de cea mai bună 
calitate.

In perioada care a trecut, cifrele 
bilantiere ne dezvăluie o situaţie nu 
tocmai satisfăcătoare. Au fost înre
gistrate 451 de refuzuri în ce pri
veşte calitatea produselor în valoa
re de 9,7 milioane lei. Ceea ce este 
în neconcordanţă cu cerinţele ac
tuale, este slăbirea pe alocuri a 
exigentei faţă de produsele pentru 
export. Dacă în această direcţie 
majoritatea unităţilor economice s-au 
achitat integral de sarcinile avute, 
apoi unele au înregistrat refuzuri la 
calitatea produselor livrate unor be
neficiari externi.

In ceea ce priveşte calitatea pro
duselor, în general, pe vom opri 
la unele cifre care vorbesc de la si
ne. In perioada de care ne ocupăm

clamaţii cu privire la calitatea pro
duselor, în valoare de 2 033 mii lei. 
In acelaşi timp întreprinderea sibia
nă de confecţii „Steaua roşie" a în
registrat 26 de refuzuri, în valoare 
de 1,3 milioane lei.

Refuzuri însemnate de plată au 
înregistrat şi unele întreprinderi din 
cadrul Ministerului Construcţiilor de 
Maşini, precum şi din alte ministe
re. Deşi la Uzina mecanică Mîrşa, 
numărul reclamaţiilor este aparent 
mic — 9 — valoarea este mare — 
1,3 milioane lei. Care este cauza? 
Apropiindu-se sfîrşitul anului, con
trolul tehnic de calitate a devenit 
pur şi simplu inexistent, aşa că, pe 
poarta uzinei au plecat produse cu 
defecte de fabricaţie, tn aceeaşi si
tuaţie neplăcută se găsesc şi unită-'" 
tile „Automecanica" Sibiu, cu 14 
reclamaţii în valoare de 434 mii lei, 
întreprinderea forestieră Sibiu, 85 
reclamaţii cu 394 mii lei, întreprin
derea industrială a municipiului Si
biu A.M.E.T. cu 25 refuzuri în valoa
re totală de 491 mii lei, cooperati-

livrată şi facturată, a atins la 
14 decembrie 1968, cifră de 100,3 
la sută, în frunte situîndu-se sec
ţia ofset cu o pondere în plan 
de 45 la sută, urmată de secţiile 
culegere mecanică şi manuală, 
tipar înalt şi finisare.

Pe teme
cinematografice
Joi, 19 decembrie, la ora 18,30, în 

sala cinematografului „Arta", cu 
ocazia prezentării filmului italian 
Noaptea, se va organiza expunerea 
„Arta lui Michelangelo Antonioni", 
urmată de două portrete, Jeanne 
Moreau şi Monica Vitti (prezintă 
avocat Ovidiu Isac). Pe genericul 
filmului, în rolurile principale apar 
actori cunoscuţi ca: Jeanne Mo
reau, Marcello Mastroiani şi Monica 
Vitt!

torii pentru viaţa spirituală a ju
deţului şi oraşului nostru, anul 
'68 va fi martorul, în această 
săptămînă, al unui memento a- 
niversar: teatrul din localitate 
împlineşte două decenii de exis
tenţă.

Evenimentul va fi consemnat 
printr-un recital încorporînd o 
selecţie din versurile regretatu
lui Radu Stanca, recital pus în 
scenă de artistul emerit Dan 
Nasta. Vor interpreta actori si- 
bieni, printre care artistul eme
rit Costel Rădulescu, Nicu Nicu- 
lescu, Sebastian Papaiani, Mircea 
Hîndoreanu şi alţii. Premiera (19 
decembrie, ora 17) va fi pre-

Lazăr, lector universitar, despre 
„Aspiraţia estetică în poezia lui 
Radu Stanca".

In seara aceleiaşi zile progra
mul cuprinde, la ora 20, un specta
col de gală cu piesa „Croitorii 
cei mari din Valahia". Vineri, 20 
decembrie, la ora 9, un recital 
de poezie umoristică germană 
realizat de Christian Maurer, 
iar la ora 20, o nouă premieră: 
spectacolul „Cetatea fără ziduri", 
compus din piesa intr-un act 
„Urme pe zăpadă'1- de Paul Eve- 
rac şi versiunea scenică „Avram 
Iancu" de Lucian Blaga. Regia 
spectacolului: Dan Nasta, sceno
grafia Maria Bodor.

■ MBB I IKXBI

Zestrea anilor mei optsprezece

In suflet, cu gigantice efluvii
Majoratul — sărbătoare a intrării pe porţile 

maturităţii. Cadru juridic-social încadrat de pi
lonii trainici ai grijii pentru lantul anilor ce vin, 
pentru perfecţionarea perpetuei sublime ştafete.

. . .  Virginia A., elevă în ultimul an al Şcolii 
profesionale de pe lingă „7 Noiembrie". A venit 
în burgul împovărat de ani şi înnobilat de curge
rea lor neostoită să deprindă o meserie. A co- 
borît din nordul brazilor veşnic tineri, de lingă 
vatra voivodalei ctitorii sucevene. Poartă, parcă-n 
cuget şi-n mişcare, ceva din exigenta aprigelor 
muntence. în luptă continuă cu vitregia locurilor.

„Mă voi înapoia în locurile natale şi 
voi lucra într-o unitate noua. Mulţumesc tuturor 
celor care s-au străduit să-mi descopere  ̂cîte 
ceva în meserie. Coincidenţa intrării în rîndul 
muncitoarelor cu cea a trecerii pragului majora
tului mă onorează. Dar (vă mărturisesc) mă în
cearcă sfioşi, nelămuriţi, fiorii sporitei responsa
bilităţi faţă do viaţă, fată de oameni. Dar mai 
ales fată de mine însumi. Vreau să nu-mi fie 
ruşine de nici un pas în care mă voi angaja .

V alenfeie unui verb
„M-aş opri tocmai la valenţele conţinute azi în 

acţiunea de a învăţa. Avalanşa de informaţii face 
ca, pe aceeaşi unitate de timp, viaţa să fie trăită 
cu o mai mare intensitate. Glasul conducătorilor 
ţării ne-a pus în faţă mai ales îndatorirea conţi
nută în acest verb: a învăţa. E o necesitate abso
lută a vremurilor pe care le trăim. Ce aş putea 
adăuga eu ca argument în  plus. A cuprinde cu 
mintea tezaurul geniului uman, a sorbi aroma tare 
a eroicelor zile care pun temelia socialismului şi 
a pune piatra prometeică, de valoare unică pe care

a plămădit-o mintea ta — iată chemarea generaţiei 
mele. Dar totul, repet totul numai printr-un 
verb: a învăţa". (Eugen D., elev clasa a XH-a).

Annemarie S. şi Mioara D. sínt tinere mun
citoare la „Steaua roşie". Prima, e ponderată în 
tot , ceea ce spune, a doua, un puşti de fată care 
sare în sus la orice vorbă, de parcă ar fi clădită 
numai din resorturi elastice.

„Ne plac acţiunile tinereşti bine organizate, 
distractive. Nu credem că noi, tinerii de azi, sin
tern mereu tentaţi să sărim peste cal, aşa cum 
cred unii. Vrem să -ne distrăm, iubim filmul, 
dansul, muzica uşoară, moda (de ce nu?, doar 
acest cuvînt nu conţine neapărat şi extravagan
ţă). Cînd e vorba de muncă însă, aici nu mai 
încape tîrguială şi evaziune. Mă supără — con
tinuă Mioara — şi lipsa de entuziasm a unora 
pentru acţiunile organizate, şi chiulul altora. O 
colegă a lipsit de la servici. Bunică-si îi spusese 
că are zi liberă. La serviciu a venit, a doua zi, 
bandajată Ia un picior. Ştiam că se preface şi a 
şi fost dată în vileag. Cum mai poţi da ochii 
cu colegii de muncă?"

In comparaţie cu ele, Eugenia S. pare mai . . .  
puritană. Detestă mini-ul, pletele şi trapezul pe 
care le consideră simple . . .  tinichele de agăţat 
de coada cui vrea neapărat să fie băgat în seamă. 
„Dar de ce nu face alt soi de eforturi pentru a 
se ridica în ochii lumii?"

Vremea romantismului lucid
. . .  Optsprezece ani, vremea majoratului. So

rocul decantării viselor adolescentine în matură 
responsabilitate cetăţenească. Vremea ieşirii din 
copilărie. Nu o simplă lepădare de veşmînt

ce nu mai e pe potrivă. Ci trecere a entuzias
mului juvenil prin sita exigenţei. Nu lepădare 
a romantismului specific anilor, ci oţelire a lui 
şi redimensionare la cota romantism lucid. Chiar 
dacă faptul îmbracă şi dureroasa smulgere şi 
trudnică lepădare a falselor miraje.

„Ce-nseamnă pentru mine majoratul? Condiţia 
de cetăţean, de bărbat apt a pune umărul la 
oricare dintre eforturile cetăţii, dreptul de vot, 
datoria de-a răspunde bărbăteşte, în fata seme
nilor şi a legii, pentru orice pas,- qîndul că de 
mîine lumea şi pămîntul pe care-1 calc îmi ju
decă intr-un alt fel clipa slăbiciunii, că de mîine 
nu-mi pot permite .să fiu altfel decit, mereu, eu 
însumi.

Majoratul? De mîine ara dreptul să îmbrac 
toga virilă, semn al bărbăţiei mele şi însemn al 
grelelor dar frumoaselor mele obligaţii de cons
tructor. Pentru că trebuie să pot zice mîine ca 
mîndrul Horatiu: „Exegiî monumentum aere pe- 
rennius" — Am durat monument mai trainic de
cit bronzul. Atît." (Dintr-un „extemporal": „Ce 
înseamnă majoratul pentru tine?" — nesem
nat —).

. . .  Cînd am primit acest „credo" scris pe o 
foaie ruptă din caietul de matematici aveam în 
fată un puşti cu ochii încărcaţi de puritatea tu
turor jocurilor copilăriei.

— Citi ani ai, frăţîne?
înainte de a ; veni răspunsul, in-am uitat la 

mîinile lui şi l-am văzut tinînd felicitarea-diplomă 
primită în rînd cu toţi cei de optsprezece primă
veri. M-am bucurat pentru zestrea de aur, cea 
de azi şi cea de mîine a meleagurilor ţării mele.

VICTOR DOMŞA

cerirea unei adeziuni largi, pentru 
formarea unei gîndiri artistice şi a 
unei înţelegeri publice optime. Lu
crul nu ni se pare nicidecum igno
rat şi-am sugera o atenţie mai con
centrată în acest sector, pentru gă
sirea mijloacelor celor mai adecvate 
dd acţiune. Ni s-ar părea că hotarul 
ar putea fi trecut printr-o prezenţă 
mai activă a membrilor filialei în 
dezbateri publice pe probleme spe
cifice, dar poate mai ales prin di
versificarea formulelor de expoziţie, 
acum reduse la personală şi gene
rală. S-ar putea astfel reedita expe
rienţe foarte fructuoase in istoria 
artei plastice româneşti, cum ar fi 
expoziţiile de grup, ordonate pe baza 
filiaţiei completate apoi cu prezen
tări, discuţii, ghidaje etc. S-ar im
pune apoi formule de schimb cu alte 
filiale din ţară şi poate chiar de 
peste graniţă, dar şi mai numeroase 
expuneri în alte centre ale judeţu
lui, in cluburi, case de cultură şi că
mine culturale. Dar e de citat aici 
şi sprijinul sumar al cadrelor de 
specialitate de la Muzeul Bruken- 
uiăî, în sensui de a mijloci contactul 
publicului sibian cu opere ale unor 
personalităţi de prestigiu din arta 
naţională contemporană, aşa cum, nu 
prea mult, s-a făcut în cazurile Ion 
Ţuculescu, loan Mirea, Jeno Szer- 
vatius, M. H. Maxy.

Tot în ideea unei activităţi mai 
direct corelate cu nevoile civice am 
ridica aici problema necesităţii unui 
interes sporit pentru ceea ce se 
cheamă artă utilitară, deşi aici im
plicaţiile sínt mult mai complexe de 
cum s-ar părea. Aceasta pentru că 
dacă membrii filialei manifestă o 
oarecare lipsă de atracţie pentru 
producerea de lucrări decorative de 
interior, nu trebuie uitat dezintere
sul mai grav al întreprinderilor şi 
instituţiilor, al edililor faţă de crea
ţia artiştilor locali. In prima ordine 
de idei am observa o evitare pre
concepută a figurativului, tendinţă 
în care sesizăm o abandonare aproa
pe totală a portretului bunăoară. Dar 
am sesiza şi o lipsă păgubitoare de 
solicitudine din afară, nu numaidecît 
pentru cumpărarea de lucrări, cît 
mai ales pentru comandarea unora 
de interes public. Edilii Sibiului (dar 
şi alte centre ale judeţului sínt în 
această situaţie) manifestă un dez
interes pe care l-am defini grav 
fată de înălţare, să zicem, a unor 
grupuri statuare pe măsura gustu
lui şi sensibilităţii noastre.

Iată doar cîteva puncte în care 
arta plastică sibiană trebuie să se 
simtă încă datoare publicului său 
generos. Şi cîteva în care diverse 
organisme trebuie să o alicite mai 
mult, în vederea unei integrări mai 
armonioase în ansamblul vieţii so
ciale a judeţului.

Confruntînd ultimele noutăţi apărute în librării ION ITU
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Bicicletă fosforescentă

Firma japoneză „Ţunoda Itan- 
ho" din Nagoya a început să 
producă biciclete fosforescente. 
Acestea se pot vedea bine în 
timpul nopţii îndeosebi pe stră
zile şi şoselele slab iluminate. 
Bicicletele care strălucesc în în
tuneric contribuie la reducerea 
numărului catastrofelor rutiere.

Maşină de fumat

Oamenii de ştiinţă francezi fo
losesc cu succes o „maşină^ de 
fumat“' pentru cercetarea proprie
tăţilor dăunătoare ale tutunului 
şi eficacitătile filtrelor folosite.

în partţigaretele acestei „ma
şini de fumat" se introduc ţigă
rile de diferite calităţi; maşina 
trage un fum de ţigară şi roto- 
coalele gălbui vin în contact cu 
unii reactivi care permit să sta
bilească conţinutul de substanţe 
cancerigene.

Termometru electronic

A plicind doar vîrful unui termo
metru electronic pe pielea unui pa
cient, medicul poate citi imediat 
temperatura acestuia pe cadranul 
instrumentului. Aparatul, fabricat în 
R.F.G., poate indica temperaturi de 
la —Î0°C la -\-110°C. El este tran
zistorizat şi alimentat de baterii.

Autenticul Tutankamon 

luat drept fals

Italianul Antonio Matteoti a 
cumpărat din Egipt o amintire 
.turistică" ieftină — o figurină 
sculptată din granit negru. El a 
arătat figurina lucrătorilor mu
zeului din Cairo şi aceştia au 
descoperit că era o statuetă au
tentică, reprezentîndu-1 pe fara
onul Tutankamon care a domnit 
acum 33 de secole.

De obicei, cumpărătorii de anti
chităţi sínt sfătuiţi: .Fiţi atenţi!". 
Iată însă că uneori acest sfat 
poate fi dat şi vînzătorilor . . .

Concurs de . . .  

rezistenţă la legănat

Recent, în orăşelul balnear Bussa- 
la, din apropiere de Torino (Italia), 
a avut loc un concurs de . . .  rezis
tenţă. Pretendenţii la titlul de cam
pion trebuiau să se legene în fo- 

I tolit-balamsoare. Câştigător al con
cursului terma să fie declarat acela 
care se va legăna cel mai mult. In 
finală s-au. calificat două persoane. 
După ce s-au legănat 72 de ore 
şi 50 de minute, juriul nu a mai .. 
rezistat şi întrecerea a luat sfîrşii. 
Aşa incit premiul I a trebuit să fi: 
împărţit între cei doi pretendenţi.

E lico p ter -a v io n

L a  C .  4 .  P .  4 x e n t e  S e v e r

Uzinele „Vereinigte Flugtech
nische W erke GmbH" din R.F. 
a Germaniei experimentează un 
nou vehicul aerian. Este vorba 
de prototipul unui elicopter-a
vion cu trei. locuri, „VFW H3" 
care a ■fost prezentat recent pu
blicului.

Submarin cu două locuri

Un nou aparat de scufundare 
cu două locuri, care poate trans
porta pe scafandri pînă la o 
adîncime de 50 m cu o viteză 
de 2,5 noduri, a fost realizat de 
North American Rochwell. Apa
ratul este propulsat electric.

Doc plutitor gigant

La şantierul naval „Iozo Lozo- 
vina-Mosorr“ de Ungă Split, R.S.F. 
Iugoslavia, a fost lansat la apă 
cel mai mare doc plutitor con
struit pînă în prezent în această 
ţară. Docul are iungimea de pes
te 225 m şi lăţimea de 45 m.

Statistică teatrală

şi cinematografică

Legum ele — în balanţa intensivifäjii
Cooperativa agricolă de producţie 

din Axente Sever a cultivat anul a- 
cesta 25 hectare cu legume. Grădina 
unităţii cuprinde soluri fertile, alu- 

* vionare. Este amplasată în satul 
Agîrbiciu.

în structura culturilor de legume, 
.tonul" îl dau tomatele, ardeii, ceapa 
uscată şi varza, care au ocupat, în 
anul acesta 4, 3,5 şi respectiv 7 hec
tare.

Specialista unităţii, inginera Sma- 
randa Popa, ne relata că pînă în 
prezent, faţă de venitul anual pla
nificat a se obţine de la sectorul le
gumicol, Qe 417 000 lei, din valori
ficarea legumelor produse s-a obţi
nut suma de 397 000 lei. „Dar vom 
depăşi veniturile planificate, ne re
lata, în continuare interlocutoarea 
noastră. Mai avem de recoltat vreo 
50 tone de varză, 10 tone de mor
covi, 5 tone de pătrunjel şi 5 tone 
de telină. Vom mai realiza cel puţin 
încă 48 000 lei. Dacă mai adăugăm 
la aceste sume şi ceea ce vom ob
ţine din vînzarea unor produse se
cundare de la grădină, putem să 
afirmăm că vom obţine, la sfîrşitul 
anului, un venit de cca. 457 000 lei 
din sectorul legumicol. De pe 25 hec
tare nu e prea rău !" într-adevăr, 
nu e rău. Pe ansamblu, activitatea 
în legumicultura a dat roade fru
moase. Analizînd însă realizarea 
producţiilor şi veniturilor planificate 
pe culturi, se observă că „nu totul 
e-n regulă". La unele legume, cum 
sínt tomatele şi ardeii — pînă în 
prezent — şi probabil şi morcovii, 
producţiile şi veniturile planificate

în cursul anului 1967 muzeele 
naţionale franceze au fost vizi
tate de 4 257 434 plătitori. Pe lo
cul întîi. se situează Muzeul 
Louvre, cu 1 551 795 vizitatori 
plătitori, urmat de Castelul V er 
sailles, cu 1 548 407 vizitatori plă
titori.

Tot în cursul anului 1967, tea
trele Comedia Franceză şi Tea
trul National Popular au avut 
respectiv 400 000 şi 200 000 de 
spectatori. (De menţionat că 
T.N.P. funcţionează numai şase 
luni pe an). Indicele de frecven
tare a Comediei Franceze a scă
zut de la 83,2 la sută în 196: 
1966 la 68 la sută în 1966—1967 
şi la 66,16 la sută în 1967—1968. 
De altfel, această scădere poate 
fi constatată la toate teatrele din 
Franţa.

au fost sau vor fi substanţial depă
şite. La altele însă, cum sínt vine
tele, spanacul, salata, gulioarele, 
„producţiile realizate sínt nerentabi- 
le" (!), după cum afirma inginera.

Specialista unităţii explica nerea- 
lizarea producţiei la vinete prin efec
tul negativ asupra legării fructelor 
pe care l-au avut precipitaţiile căzute 
in luna august: „a fost prea rece în 
acea perioadă mai dificilă pentru 
plante". Producţia de ceapă uscată 
realizată a fost cu mult sub planifi
care. Cauza? Din lipsă de arpagic, 
s-a semănat numai ceapă ceaclama 
pe întreaga suprafaţă.

(Este cunoscut faptul că ceapa din 
sămîntă are o producţie mai scăzută 
decit ceapa din arpagic).

Din lipsa de arpagic, şi veni
turile planificate de la aceste culturi 
au rămas doar în hîrtiile contabili
tăţii- La contul „nerealizări" însă, 
Nu ar fi rău ca planurile de cultură 
ale cooperativelor de producţie să 
fie mai bine studiate şi de Agrosem, 
pentru ca într-adevăr această în tre
prindere să-şi justifice existenţa. 
Pentru că, în ultima instanţă, este o 
mare neseriozitate din partea celor 
care, avînd sarcina să pună la dis
poziţia unităţilor seminţe de legume, 
în sorturile şi cantităţile solicitate, 
dau din umeri şi spun cu senină
tate: „Ce să facem dacă nu avem?!?"

O altă problemă ce se ridică la 
Axente Sever este preluarea legume
lor de către I.J.V.L.F. In special ver-

deţurile — spanacul, salata — au 
ajuns cu mare greutate la consuma
tor, din cauză că organele de pre
luare dovedesc, în activitatea lor, 
prea multă indolenţă. Şi inginera 
Smaranda Popa ne relata că multă 
salată, datorită nepreluării la timp, a 
îmbătrînit şi a trebuit să fie băgată 
sub brazdă. Din această cauză, la 
salată s-a realizat un venit de nu
mai 1 200 lei, faţă de planificarea de 
6 800 lei. Este însă acesta un argu
ment pro în demonstrarea nerentabi- 
lităţii culturii de salată la Axente 
Sever? Nerealizarea este şi mai sub
stanţială la spanac: 2 692 lei — fată 
de prevederea de 17 000 lei. Dacă a- 
dăugăm la aceste nerealizări şi mi
nusurile „consistente" de la vinete, 
şi ceapă de stufat, obţinem frumuşica 
sumă de 56 300 lei, pe care unitatea 
şi-o va prinde, într-un anume fel, în 
darea de seamă anuală la „venituri 
nerealizate din grădina de legume". 
Pe ansamblu am văzut însă că veni
turile planificate din sectorul legu
micol vor fi depăşite. Aceasta în
seamnă oare numai că la unele cul
turi depăşirile de producţie sínt foar
te  mari? La tomate s-au produs şi 
valorificat într-adevăr 94,5 tone fată 
de 77,5 tone planificate, la ardei — 
35 tone faţă de 27. Dar depăşirea 
veniturilor planificate are ca bază 
nu producţia sporită, ci preţurile de 
vînzare realizate. Este acesta un 
fenomen economic ce trebuie anali
zat mai temeinic de către specialişti, 
pentru că planurile de producţie se 
fac tot sub îndrumarea lor.

Măsurile agrotehnice aplicate în 
grădina de legume anul acesta au 
permis depăşirea producţiilor plani
ficate la unele culturi. Dar dacă se 
acorda mal multă atenţie şi structu
rii legumelor pe culturi, rezultatele 
ar fi fost şi mai bune. Este ceea ce 
ne mărturisea specialista şi preşe
dintele unităţii, Martin Füger, că vor 
încerca să facă în 1969. Şi anume, 
se va urmări, din timp, ca unitatea 
să fie asigurată cu seminţe necesare, 
se va renunţa la unele culturi sau 
se va micşora suprafaţa ocupată cu 
acestea (salată, spanac, gulioare) 
care, într-un fel sau altul, s-au do
vedit a fi „mai puţin rentabile" (am 
văzut cum). La această acţiune, Di
recţia agricolă judeţeană este che
mată să-şi spună, mai convingător, 
cuvîntul, să sprijine iniţiativele va
loroase, dar să nu permită „jocul 
de-a culturile" încă de la înmînarea 
indicatorilor de plan pe 1969. Pen
tru că la Axente Sever s-a planifi
cat, de către Direcţia agricolă, să se 
însămînţeze în această toamnă 3 
hectare spanac, 2 hectare salată şi 
1 hectar ceapă de stufat. Şi, după 
afirmaţiile specialistei, nu s-au se
mănat decît 1,5 hectare cu toate 
aceste culturi.

Rezultatele meritorii obţinute de 
cultivatorii de legume din Axente 
Sever trebuie consolidate. Şi aceasta 
se poate face numai printr-o aşezare 
a activităţii de producţie in acest 
sector pe baze cit mai realiste.

GH. GRÄDINARU

F A N TO M A  DE LA I. L  L.

în cadrul festivalului de muzică 
populară şi uşoară „Sibiu ’68“, Ilie 
Popa, lăcătuş la uzina „Independen
ţa", interpretează o melodie popu

lară
Foto: H. BUCHFELNER

O fantomă face ravagii pe Ia 
I.L.L. Sibiu. O fantomă tare muca
lită, pornită pe tot felul de şotii. 
Şi, cum nici conducerea întreprin
derii, nici salariaţii de la sectorul I 
n-au ce-i face, m-au angajat pe mine 
detectiv. Am luat, deci, legătura de 
urgenţă cu un bun amic, în cîteva 
ore m-a făcut invizibil, şi . . .  la 
lucru.

M-am instalat la pîndă într-unul 
din birourile sectorului I, pe str. 
9 Mai, nr. 26. Pe la miezul nopţii 
am fost trezit (căci aţipisem) de un 
tărăboi nemaipomenit. Pe o masă se 
încinsese un fel de horă îndrăcită. 
O fantomă în minijupă topăia ca o 
paparudă, ţinînd în mină o hîrlie de 
calc. După ea, un cazan de baie, cu 
picioare şi mîini din ţevi, sălta în
coace şi încolo, rugîndu-o să-i dea 
hîrtia. Dar n-a obţinut-o. După. a- 
cest sobor s-au despărţit. Fantoma 
s-a evaporat, iar cazanul a plecat 
acasă, la numărul 34 de pe aceeaşi 
stradă. Stăpînul, un bărbat înalt, cu 
faţa puţin încruntată. Am intrat în 
vorbă, luîndu-1 pe ocolite. Are în
tr-adevăr un cazan în baie. Şi mai 
are un mare necaz. Din primăvară 
stă cu locuinţa alandala. într-o ca
meră şi la baie n-are foc. Instalaţia 
trece chiar printr-un horn şi trebuie 
modificată. Cu ocazia aceasta. Va
sile Bogdan a cerut şi o altă modi
ficare, prin care se simplifică insta
laţia. în luna mai a făcut o cerere. 
Ion Bota, tehnicianul de la secto
rul 1, l-a trimis după aprobare la 
Í.C.S. Acolo l-au lămurit că este de 
datoria I.L.L. să execute lucrarea. 
Trebuie şi un plan. Din mai pînă 
în august a trecut vreme. Nici o 
mişcare. Pe 5 ale lunii, conducerea 
a dispus, prin adresa nr. 4156, re
zolvarea cererii. S-a făcut şi planul. 
Bota, însă, l-a informat scurt pe so
licitant că treaba nu-i chiar aşa de 
simplă, că poate să dureze şi < ă . . .  
Ei, dar cite nu pot interveni? Sau . . .  
n-are decît să-şi execute lucrările 
pe cont propriu, căci altfel „numai 
la a n u '" se vor face. „Domnule! 
Oricum, tot mie să-mi mulţumeşti şi 
pentru plan!" Dar se vede treaba

că omul n-a ştiut cum să-i mulţu
mească . . .  Şi a aşteptat. A trecut 
pe la şeful de sector. Da! Planul 
este aprobat. Vom trimite oameni. 
Săptămîna viitoare. Şi iarăşi o amî- 
nare: pe jo i! V. Bogdan s-a dus din 
nou să întrebe care joi. Acum, însă, 
nu se mai găsea planul. L-au căutat 
peste tot. Nici exemplarul de la I.C.S. 
nu se mai găseşte. Toamna venise 
de mult . . .

Munca mea de detectiv dăduse 
deja primele roade. Ştiam cine e de 
vină. Fantom a! Am comunicat con
ducerii I.L.L. Situaţia cetăţeanului

Bogdan era alarmantă. Are un co
pil de 3 luni. Baia este întoarsă pe 
dos. Nici în camera vecină nu e 
foc. Nc-am tocmit deci pentTu re
zolvarea cazului cu planul. Am uitat 
să spun că la sector a fost trimisă 
adresa cu nr. 4 156 abia în 8 octom
brie. Sesizarea era făcută în 5 au
gust. Cam tardiv . . .  Se specifica 
acolo, printre altele, să se execute 
lucrarea conform planului trimis. 
Mie, însă, Bota mi-a spus că n-a vă
zut nici un plan şi că nici n-a fost 
făcut vreodată. Curios ! Parcă îi vor
bise de mai multe ori lui Bogdan 
despre el. Şi şeful de la sector la 
iei.

M-am învoit, cum spuneam, să ob
ţin cel puţin un exemplar din pla
nul cu pricina. Fantoma mi-a cerut 
în schimb să procur de la Bota, cu 
mina pe inimă, (el, nu eu) mărluria 
că ştia foarte bine de plan. Totodată, 
să se jure că n-are să mai facă şi
cane solicitanţilor. Căci are el o 
vorbă: „Tovarăşe! Noi nu facem
lux oamenilor muncii aşa cum vrea 
tovarăşul Bogdan!" Şi să vedeţi des 
pre ce lux e vorba. O chestiune nê  
cesară, pe care trebuia s-o execute 
I.L.L. Ca dovadă este planul aprO' 
bat. Şi mi-a mai cerut ceva. Să ob 
ţin din partea conducerii, în aceleaşi 
condiţii, legămîntul că nu va mai 
tărăgăna treburile şi nici pe vreun 
salariat ca I. Boţa nu-1 va mai lăsa 
să răstălmăcească dispoziţiile, să jure 
că habar n-are de documentele de 
care răspunde. Şi că planurile să 
aibă număr de înregistrare.

I-am luat pe toti pe barba mea. 
Am semnat cu fantoma un contract.

Şi m-am dus la I.L.L. să obţin 
asigurările cuvenite. Bota s-a jurat 
din nou că n-a fost nici un plan. Di
rectorul mi-a mulţumit din toată ini
ma. A apărut planul de la I.C.S., 
după care se face o copie. M-a ser
vit cu două cafele. Lina pentru mine, 
una pentru fantomă. Speră, de altfel, 
s-o cîştige şi să nu-i mai facă şi
cane. Mă îndoiesc. Pînă nu face 
dumnealui ordine, nu cred ca fan
tomele să se astîmpere . . .

MARIN NIŢÂ

A b o n a ţ i -v ă  ia ziarul
%%i&una Si&iutui

în aceste zile se pot contracta abonamen'te pentru anul 1969 
la ziarul „Tribuna Sibiului“.

Abonamentele se contractează la oficiile P.T.T., factorii poş
tali şi difuzori din întreprinderi şi instituţii. Preţul unui abona
ment este de 8 lei pe lună, 24 lei pe trimestru şi 96 lei pe un an.

Abonîndu-vă pe termen mai lung, aveţi asigurată continui
tatea primirii ziarului fără nici o altă formalitate.

TIMPUL
Soarele răsare la 7 h şi 47 m şi 

apune la 16 h şi 36 m. Vremea în 
încălzire uşoară. Cerul va fi tempo
rar noros. La sfîrşitul intervalului 
va ninge slab. Vîntul va sufla slab 
pînă la potrivit din sectorul vestic. 
Temperaturile minime vor fi cu
prinse Între —5 şi —8 grade iar 
maximele între —1 şi + 3  grade.

CINEMA
SIBIU: PACEA: Columna (orele 

8,45; 11,30; 14,30; 17,30; 20,30); TINE
RETULUI: Corabia „Pasărea albastră" 
(orele 10,00; 12,00; 14,30: 16,30; 18,30; 
20,30); ARTA: Noaptea |orele 9,45; 
12,00; 14,15; 16,30; 18,45; 21,00).

MEDIAŞ: PROGRESUL: Columna 
(orele 9,00: 11,15; 14,00; 16,30;' 19,00: 
21,15); TINERETULUI: Lustragiul
(orele 10,00; 16,30; 18,30; 20,30);
UNIREA: Duelul lung (orele 10,00;
16,00; 18,00 şi 20,00).

CÎSNADJE: POPULAR: Tarzan — 
omul maimuţă (orele 11,00; 14,00; 
16,00; 18,00 şi 20,00).

AGNITA: 8 MAI: Balul de simbătă 
seara (orele 10,00; 16,00; 18,00 şi
20, 00 ).

DUMBRĂVENI: 7 NOIEMBRIE:
Freddy loveşte tu întii (orele 16,00;
18.00 şi 20,00).

BAZNA-BÁI: Preludio 11 (orele
17.00 şi 19,00).

OCNA SIBIULUI: Am întîlnit ţi
gani fericiţi (orele 17,00 şi 19,00).

COPŞA MICĂ: Alegere de asasini 
(orele 17,00 şi 19,00).

rampei; 20,50 — Aspecte de la faza ! 
finală a celui de-al V-lea Festival 
de teatru de amatori „I. L. Cara- 
giale" (programul II).

Muzică simfonică şl din opere: 
14,35; 23,45 (programul I); 8,35; 8,55; 
10,05; 10,55; 11,40; 13,15; 17,45; 23,07; 
24,00—1,00 (programul II).

Muzică uşoară şi de jazz: 5,05; 
6,05; 8,30; 11,25; 12,00; 13,20; 15,05; 
16,10; 17,00; 17,30; 19,00; 20,20; 22,20 
(programul I); 9,30; 12,15; 14,35;
18,25; 22,00; 23,45 (programul ii).

Muzică populară: 10,30; 12,30;
18,05; 19,30 (programul I); 7,00;
8,25; 13,00; 14,00; 17,10 (progra
mul II).

TELEVIZIUNE

Cadru din filmul iugoslav Corabia „Pasărea albastră" care rulează pe ecra
nul cinematografului „Tineretului" din Sibiu

APOLDU DE SUS: 23 AUGUST: 
Moartea de după cortină (orele 
17,00 şi 19,00).

RADIO
Buletine de ştiri; 5,00; 5,30; 6,00 

6,30; 9,00; 11,00; 13,00; 15,00; 20,00 
24,00; 1,00; 2,00; 4,00 (programul I) 
7,30; 10,00; 12,00; 14,00; 18,00; 19,00 
21,00; 23,00; 0,55 (programul II).

Radiojurnale: 7,00; 16,00; 22,00
(programul I); 17,00 (programul II).

Emisiuni literare: 8,25 — Moment 
poetic. Versuri de Damian Necula; 
9,30 — Matineu literar •  Autograf

sonor pe romanele „Ce mult te-am 
iubit" şi „Şatra" de Zaharia Stancu. 
>• Franyo Zoltán despre traduceri 
>• Lectură din volumul „Vînzare de 
frate" de Eugen Barbu. Citeşte au
torul '•  Cărţi care vă aşteaptă: 
G. Călinescu — „Scrieri despre ar- 
tă", Iulian Vesper — „Versuri", Ion 
Pascadi — „Estetica lui Vianu". Co
laborează: George Muntean, Traian 
Stoica şi Nicolae Balotă. Reeditări. 
Zaharia Bîrsan — „Scrieri". Con
vorbire cu Cornel Simionescu. 14,10 
— înşir’te mărgărite (emisiune pen
tru copii); 15,15 — Studioul de poe
zie; 22,40 — Moment poetic. Poezii 
de dragoste de Ileana Mălăncioiu 
(programul I); 19,05 — Luminile

11.00 Curs de limba franceză 
(reluarea lecţiei de luni).

11.30 Curs de limba engleză 
(reluarea lecţiei de marti).

12.00 TV pentru specialiştii din in
dustrie.

12.30 închiderea emisiunii de dimi
neaţă.

17.30 Telex TV.
17,35 TV pentru specialişti.
18,05 Curs de limba germană 

(lecţia a 35-a).
18.30 Club XX — emisiune pentru 

tineret.
19.00 Telejurnalul de seară.
19.30 Publicitate.
19.45 Avanpremieră.
20.00 Transfocator.
20,40 Telecinemateca: „Ultimul fu

rios" — film artistic m  Paul 
Muni.

22,20 Ecran literar.
22.45 Arii din opere.
23.00 Telejurnalul de noapte.
23,10 închiderea emisiunii.

Direcfia regională C. F. R.
Braşov

prin Grupul şcolar de calificare C.F.R. Braşov, recrutează can
didaţi pentru a fi şcolarizaţi în şcoli de gradul I, II şi III miş
care, pentru funcţiile de acari, frînari, conductori, magazineri, 
şefi de manevră şi impiegaţi de mişcare.

în aceste şcoli se primesc candidaţi care îndeplinesc ur
mătoarele condiţii:

— studii: — 4— 8 clase elementare pentru şcoli gr. I şi II;
— absolvenţi de liceu cu şi fără examen de ba

calaureat pentru şcoli gr. III mişcare;
— vîrsta: de la 20—40 ani, cu stagiul militar satisfăcut;
— domiciliul: pentru toate şcolile se recrutează candidaţi 

din judeţele Braşov, Sibiu, Tg. Mureş, Harghita,
Covasna.

Examenele de admitere în aceste şcoli se ţin la Grupul şco
lar de calificare C.F.R. Braşov, str. Karl Marx nr. 32, 
constînd dintr-o probă scrisă şi orală la limba română 
şi matematică, la următoarele date:

— pentru şcoli gr. III mişcare, impiegaţi, examenul dc ad
mitere se va ţine la data de 27 decembrie 1968.

— pentru şcoli gr. II mişcare, conductori, magazineri, şefi 
de manevră, examenul de admitere se ţine la 30 decem
brie 1968.

*e timpul şcolarizării elevii vor primi o bursă de 700 lei 
lunar, urmînd ca după absolvirea şcolii să fie reparti
zaţi în producţie in funcţie de necesităţile pe care le va 
avea serviciul.

Informaţii suplimentare se pot lua de la secretariatul Gru
pului şcolar de calificare C.F.R. Braşov, str. Karl Marx nr. 32, 
telefon 1 26 15 sau 1 30 30, interior 560, între orele 7—15, pre
cum şi la secretariatul staţiilor Braşov, Tg. Mureş.

U z i n a  „ E L 4 S T I C “  S i b i u
angajează:

— lăcătuşi
— forjori
— muncitori necalificaţi.

întreprinderea de cariere şi balastiere 
C. F. R. Cluj

str. Piaţa Victoriei 17, telefon 1 44 05, livrează, fără repartiţie, 
orice cantităţi de piatră spartă 8—25 mm şi balast natural de 
rîu pe bază de comandă fermă.

întreprinderea industrială judefeană Sibiu
str. Abatorului nr. 2, angajează:

— 3 escavatorişti, care să posede acte de calificare pen
tru escavator de 0,3 şi 0,5.

Direcţia de pază civilă contractuală Sibiu
angajează bărbaţi între 25—45 ani pentru funcţia de paznic la 
detaşamentele de pază civilă contractuală din Sibiu, Mediaş şi 
Cisnădie.
Cei interesaţi se vor adresa detaşamentelor mai sus amintite.

întreprinderea pentru raţionalizarea şi 
modernizarea instalaţiilor energetice

SUBUNITATEA SIBIU 
str. Uzinei nr. 7 

angajează de urgenţă:
— montatori reglori depanatori (electricieni)
— lăcătuşi construcţii metalice
— ceasornicari pentru laboratorul de reparaţii aparate 

de măsură şi control.
Informaţii suplimentare la resortul personal al subunităţii 

telefon 14644.

I.R.U.M. Sibiu
primeşte înscrieri la cursul de calificare prin ucenicie la locul de 
muncă, pentru meseriile de strungari şi lăcătuşi mecanici în 

construcţii metalice.
Condiţii de admitere:
— vîrsta între 14—18 ani
— să fie absolvenţi ai şcolii generale.

Concursul de admitere va avea Ioc între 5—8 ianuarie 1969. 
înscrierile se fac zilnic la biroul personal din str. J. S. Bach 

or. 4. telefon 11775.

Uzina de reparaţii Sibiu
str. Constituţiei nr. 23, telefon 12026 

angajează urgent:
— 1 inginer mecanic
— 1 inginer I proiectant
— 1 tehnician I tehnolog
— 1 desenator tehnic I
— 1 şef serviciu aprovizionare
— 1 fochist autorizat
— 1 tractorist ruticrist
— sudori electrici şi autogeni
— mecanici
— lăcătuşi.

informaţii suplimentare se pot obţine la biroul personal.

întreprinderea de electricitate Sibiu
angajează de urgenţă:

— ingineri proiectanţi energetici
— economişti principali
— revizori contabili
— proiectanţi energetici
— electricieni bobinatori
— electricieni linii şi staţii
— muncitori necalificaţi

Informaţii suplimentare se pot primi de la serviciul personal 
din I. E. Sibiu, str. Uzinei nr. 7, telefon 1 48 50, interior 292.

M ica p u b lic ita te
Pierdut permisul de înmatriculare Moskvici 407 1 Bv 6 112, proprietal 

întreprinderii 10 instalaţii Braşov. îl declarăm nul'

Cumpăr parchet stejar nou şi uscat. Sibiu, telefon 1 37 66.

Vînd maşină de cusut „Ileana" şi acordeon „Weltmeister" 48 başl. Sib 
str. Gladiolelor, bloc 23, apartament 36.
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Dacă aş fi
istoric...

Tehnica se însuşeşte în şcoală

Mii de motive, unul mai sentimen
tal decît altul, mă silesc să gîndeso 
despre oameni, într-un fel cum nu 
se poate mai idilic. Intîi pentru că 
m-am născut între ei şi m-am hră
nit cu sudoarea muncii lor, apoi că 
semenii m-au învăţat să învăţ ce e 
binele şi răuî, să judec şi să preţu
iesc faptele oamenilor. Şi dacă ai 
cunoscut frumuseţea plaiurilor a- 
cestui roditor pămînt românesc, rea
lizările grandioase ale oamenilor, 
atunci nu te poţi reieri la ele fără 
fiorul de respect la care te obligă 
istoria acestor fapte. Trăirea e la fel 
şi atunci cînd vrei să urmăreşti dez
voltarea industriei de gaz metan. 
Am discutat ieri cu Vasile Boronea, 
directorul întreprinderii de exploa
tare conducte magistrale, cu Nicolae 
Simescu, directorul tehnic al între
prinderii, cu Virgil Garoiu, inginerul 
şef şi cu Emil Nicoară, preşedintele 
comitetului de sindicat şi am rămas

impresionat de dăruirea pentru mun
că, de entuziasmul lor.

— Dacă eu aş fi istoric — ne spu
nea tovarăşul Virgil Garoiu — aş 
consemna faptul că începutul indus
triei de gaz metan la noi datează 
din noiembrie 1913, dată la care s-a 
pus în funcţiune prima conductă de 
transport gaz, între Sărmăşel şi 
Turda. N-aş uita să arăt că, de fapt, 
în ţara noastră gazul e cunoscut 
încă din secolul 17 la Bazna, că la 
începutul secolului 20, prin cercetări 
geologice se identifică gaze şi la 
Sărmăşel. Tot atunci în zona Săr
măşel şj Cîmpina. Le-aş spune tutu
ror că prima conductă de gaz, aceea 
ce lega cîmpul Turda de Sărmăşel 
a fost prima din Europa, că gazul se 
utiliza pentru punerea în funcţiune 
a motoarelor cu ardere internă, că 
tot la noi se aplică la iluminat prima 
dată pe continent . . .

Concomitent cu impetuoasa dez
voltare a industriei gazului metan 
a existat în cadrul direcţiei generale 
şi o serioasă preocupare pentru pre
gătirea cadrelor, pentru creşterea 
viitorilor muncitori şi maiştri capa
bili să mînuiască cu pricepere insta
laţiile, maşinile şi utilajele, mereu 
mai perfecţionate, ale întreprinderi
lor. Am vizitat în acest sens Grupul 
şcolar de petrol Mediaş, pe care-l 
patronează D.G.G.M. In eleganta 
clădire, sălile de clasă, laboratoarele 
sínt curate şi bine întreţinute. Cori
doarele răsună de larmă şi rîsete. Pe 
pereţi o mulţime de tablouri cu pro
moţiile de absolvenţi ai şcolii, pe 
margine vaze mari cu flori. Din dis
cuţia pe care am avut-o cu tovarăşii 
directori loan Lupu, Gheorghe Cris- 
tea şi Ariton Tăpălagă, am aflat 'că 
şcoala pregăteşte sondori, operatori, 
sudori, lăcătuşi montatori, lăcătuşi 
construcţii metalice, lăcătuşi meca
nici pentru motoare cu combustie 
internă şi strungari. Şcoala profesio
nală are şi curs de zi şi seral. în 
cadrul grupului mai există o şcoală 
tehnică pentru personal tehnic (curs 
de zi şi seral) şi o şcoală tehnică de 
maiştri (curs de zi). Anul acesta 
şcoala este frecventată de 1 136 elevi 
din toate colţurile ţării.

Şcoala dispune de două cabinete 
şcolare pe specialităţi, de un labo
rator de fizică şi electronică, altul 
de studiul materialelor şi încă unul 
de chimie. Se organizează acum un 
laborator de măsurători în foraj şi 
extracţie. în afară de acestea, mal 
există laboratoare pentru sudori, 
pentru operatori transport şi tratat 
ţiţei şi gaze, pentru lăcătuşi meca
nici motoare cu combustie internă, 
laborator pentru prelucrări tehnolo
gice de maşini unelte, foraj şi tra
tamente termice. De asemenea, exis
tă ateliere de instructaj pentru anul 1 
şi ateliere de şcoală de producţie 
pentru anul II. „In general — ne 
spunea tovarăşul loan Lupu, direc
torul grupului şcolar, baza material- 
didactică este asigurată. Numai în 
ultimii doi ani şcoala a achiziţionat 
prin transfer de la unităţile Ministe
rului Petrolului, instalaţii, utilaje, 
maşini şi aparate în valoare de peste 
600 000 lei, pe care le foloseşte în 
procesul de învăţămînt. Cele 73 ca
dre didactice ale şcolii sínt ferm 
convins» că tehnica se însuşeşte 
încă de pe băncile şcolii şi de aceea 
depun un susţinut efort pentru ca 
absolvenţii să plece în producţie 
intr-adevăr bine pregătiţi".

Ne-am dat seama că elevii acestui 
grup şcolar au intr-adevăr excelente 
condiţii pentru învăţătură. Există 
două internate. Anul acesta elevii 
au intrat într-un internat nou, cons
truit special pentru ei, cu peste 300 
locuri. în prezent se mai construieşte 
un cămin-internat cu aceeaşi capa-

,tate de 300 locuri. Peste o lună va 
ii dată în folosinţă noua cantină (în 
spatele liceului nr. 2) cu o capaci
tate de 900 locuri în trei serii.

Tot pentru 1969 şcoala are prevă
zut să-şi amenajeze o bază sportivă 
modernă. în acest scop fondurile au 
fost deja alocate. E necesar doar să 
vină primăvara, căci evidenţiaţii în 
activităţile patriotice pe municipiul 
Mediaş, abia aşteaptă să înceapă 
munca. I-am cunoscut pe elevii frun
taşi Anton Sorescu, Nicolae Mihu, 
loan Heţegan şi am văzut în ei 
muncitorii de mîine.

Tot materialul didactic din şcoală 
e executat de elevi. Şi nu întîmplă- 
tor macheta instalaţiei de foraj 2
D. H. realizată de elevii şcolii a ob
ţinut premiul special al C.C. al
U.T.C. la expoziţia naţională a şcoli
lor profesionale şi a liceelor do spe
cialitate.

Remarcabilele succese obţinute de 
întreprinderea pentru exploatarea

Ritmuri
„Eu aş începe altfel — a intrat în 

vorbă directorul Vasile Boronea. 
Le-aş spune oamenilor că din 1913 
cînd s-a pus în funcţiune prima con
ductă de transport gaz, a luat naş
tere în tara noastră o industrie nouă, 
care în anii socialismului a ajuns 
la o dezvoltare de-a dreptul inima
ginabilă atunci. De la o cantitate de 
gaz metan de 12 000 metri cubi, con
sumată în 1913, primul an de exploa
tare a acestei bogăţii naturale, pina 
la cantitatea livrată în 1967, care 
este de 10 miliarde metri cubi, re
zultă o dezvoltare industrială într-un 
ritm deosebit, care a avut o influen
ţă covirşitoare atît asupra dezvoltării 
industriei totale a ţării cit şi pen
tru îmbunătăţirea condiţiilor de trai 
ale oamenilor. De altfel, în dezvol
tarea livrărilor de gaz metan se re
marcă trei perioade distincte. Prima 
este limitată de anii 1913 — întîiul 
an de exploatare — şi 1938, an de 
vîrf al economiei capitaliste din ţara 
noastră. în acest interval de timp, 
cantitatea de gaz metan livrată con
sumatorilor a crescut de la 12 000 
m c la 295 858 mii metri cubi, iar 
ritmul de construire a conductelor

de transport şi do distribuţie a fost 
extrem de redus.

A doua etapă e cuprinsă între anii 
1938 şi 1948 — ani de război, de 
imense greutăţi pentru reiacerea 
economiei. în 1948 s-a ajuns la un 
consum do gaz metan de un miliard 
metri cubi.

Cu anul 1948, anul naţionalizării, 
începe a treia perioadă, cea mai 
grandioasă etapă de dezvoltare a a- 
cestei industrii".

Ascultînd cele spuse de difectorul 
Vasile Boronea şi ceilalţi mi-am 
adus aminte că nici eu nu sínt is
toric. De aceea nu consemnez: A 
avut loc în anul, luna, ziua - . No
tez doar cîteva cifre, deosebit de 
semnificative, cifre care permit citi
torului să reflecteze şi să compare.

Din 1913 pînă anul trecut, livrarea 
către consumatori a gazului metan 
este ilustrată prin cantităţile:

1913 _  circa 12 000 metri cubi 
1933 _  3 milioane metri cubi 
1948 — 1 miliard metri cubi 
1967 — 16 miliarde metri cubi 
Cifrele de mai sus ilustrează cre

dem, în mod concludent dezvoltarea 
neobişnuită a acestei industrii.

„Un obiectiv important al viitoru-

O instalaţie tehnologică exterioară la o staţie de compresoare
. . .  Şi aşa se porneşte o sondă prin corpul de erup ţie . . ,

Una din instalaţiile tehnolo
gice folosite în activitatea de 

transport gaze

lui plan cincinal — se arată în ra
portul prezentat de tovarăşul Nicolae 
Ceauşescu la cel de-al iX-lea Con
gres al partidului — va fi crearea 
unor condiţii tot mai bune pentru 
introducerea in circuitul economic a 
noi materii prime, valorificarea su
perioară, eficientă a resurselor ţă
rii" ............... Se vor executa în con
tinuare lucrări geologice cu deose
bire pentru descoperirea de noi re
zerve de ţiţei, gaz metan, minereuri 
feroase, neferoase şi minerale ne
metalifere, atît în zonele cunoscute, 
cit şi în zone noi".

Conform prevederilor planului 
cincinal, exploatarea gazului metan 
trebuie să crească pînă în 1970 cu 
încă 5 miliarde metri cubi. Or, deşi 
n-au trecut decit 3 ani din cincinal, 
întreprinderea a realizat deja o creş
tere de peste 4 miliarde metri cubi, 
creîndu-se astfel premisele sigure 
ale realizării prevederilor cincinalu
lui. Cum a fost posibil acest lucru?

gazului metan sínt încă o dovadă că 
în ultimii ani forţele de producţie 
din ţara noastră au cunoscut o nouă 
înflorire, că întreaga industrie a ţării 
se dezvoltă într-un ritm impetuos.

Organizarea
tehnico-

Totui pentru 
producţie

Laboratorul, motoare cu com
bustie internă. Maistrul Au
gustin Krauss, explicînd ele
vilor din anul II modul de 
funcţionare al fiecărui element 
în parte din componenţa mo

torului

ştiinţifică

„Nu. am avut pînă la această dată 
reclamaţii din partea consumatorilor 
— ne-a declarat tovarăşul Nicolae 
Simescu, directorul tehnic al între
prinderii. Atît oraşul Bucureşti, Fa
brica de ciment Bicaz, Termocentrala 
Cuci, Combinatul de la Işalnita, cele 
trei combinate siderurgice, Combina
tul chimic Săvineşti, cit şi marile 
platforme industriale Piteşti — Go
vora, Oneşti, Braşov, Făgăraş sínt

mulţumiţi de felul în care oamenii 
noştri îşi fac datoria. Noi am pus 
totul în slujba producţiei. Şi activi
tatea sindicală am orientat-o in acest 
scop — ne mărturiseşte Emil Ni- 
coară. Pînă anul trecut, împînziţi 
fiind prin toată ţara, muncitorii noş
tri erau afiliaţi ia diferite instituţii 
care nu aveau tangenţă cu gazul 
metan. Şi la şedinţe erau obligaţi să 
asiste şi să asculte probleme care 
nu-i vizau direct. De aici dezintere- 
sul pentru aceasta mişcare. Din acest 
an lucrurile s-au schimbat. A luat 
fiinţă o organizaţie sindicală la ni
velul întreprinderii, avînd astfel po
sibilitatea să coordonăm şi activita
tea sindicală în direcţia producţiei.

Elevii Joja Valerian şi Moraru 
Sîiu din anul II, mecanici 
motoare, la orele de practică 

!n laborator

Vedere generală a unei staţii 
de compresoare utilizată în 

procesul de transport gaze

In cadrul celor 7 întreprinderi ale 
Direcţiei generale a gazului metan, 
întreprinderea de exploatare con
ducte magistrale are un profil bine 
determinat. Se poate spune că ea 
finalizează întreaga activitate a ga
zului metan. Această întreprindere 
îşi desfăşoară activitatea prin 7 sec
ţii operative şi 36 sectoare. La Deva, 
Cluj, Bacău, Braşov, Mediaş, Craio
va, Cîmpina şi în sectoarele acestor 
secţii. Harnicii muncitori ai acestei 
întreprinderi depun eforturi însem
nate pentru întreţinerea excelenţă a 
sistemului şi pentru exploatarea lui 
la parametrii ceruţi de consumatori. 
„Cu muncitori ca loan Rotaru, loan 
Rusu, loan T. Popa, Vasile Burîcatu

şi maistrul loan Boronea de la sec
ţia Bacău, Emanoil Roşianu, GrVgore 
Munteanu, Béla László de la secţia 
Mediaş şi cu alţi tovarăşi de-ai lor 
de muncă, deosebit de harnici, dis
tinşi în acest an cu medalia jubiliară 
— ne spunea directorul Vasile Bo
ronea — nu se poate să nu-ţi rea
lizezi planul". Dar nu numai datorită 
lor. Sporirea volumului de gaz li
vrat consumatorilor s-a datorat şi 
unei mai bune organizări tehnico- 
ştiinţifice a producţiei şi a muncii, 
îmbunătăţirilor tehnologice introduse 
ca: utilizarea staţiilor de turbocom- 
presoare pe conductă, automatizarea 
unor instalaţii tehnologice şi prelu
crarea tehnologică a gazului prin 
uscări şi încălziri". Organizării teh- 
nico-ştiinţifice a muncii, oameni
lor, se datoresc cele 6 000 000 lei 
beneficii peste plan obţinute în 1967. 
în acest an au fost deja realizate 
e'eonomii peste plan în valoare de 
1 900 000 mii lei şi se preconizează 
ca pînă la sfîrşitul anului să se 
atingă cifra de 2 000 000 lei.
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Adoptarea in Comitetul 
Politic a unor proiecte 
de rezoluţie in proble
mele dezarmării

New York 17 — Trimisul special 
Agerpres, N. Ionescu, transmite: în 
Comitetul Politic al Adunării Gene
rale a O.N.U. au fost adoptate, marţi 
după-amiază alte cinci proiecte de 
rezoluţie privind problemele dezar
mării.

Potrivit primului proiect de rezo
luţie Adunarea Generală îşi însu
şeşte declaraţia Conferinţei statelor 
neposesoare de arme nucleare, ia 
notă de rezoluţiile adoptate de con
ferinţă şi solicită secretarului gene
ral înscrierea pe ordinea de zi a 
următoarei sesiuni a problemei pri
vind modul în care sínt aduse la 
îndeplinire rezultatele conferinţei 
statelor nenucleare, inclusiv reco
mandările privind convocarea la în
ceputul anului 1970 a unei reuniuni 
a comisiei O.N.U. pentru dezarmare, 
care să studieze problema dezarmării 
şi a garanţiilor de securitate, şi ex
tinderea cooperării internationale în 
domeniul folosirii paşnice a energiei 
nucleare, avîndu-se în vedere inte
resele speciale ale ţărilor în curs 
de dezvoltare. Proiectul de rezolu
ţie a fost elaborat de 12 state şi 
adoptat cu 84 voturi pentru, printre 
care şi România, împotriva a 8 şi 6 
abţineri.

Intr-o altă rezoluţie Adunarea Ge
nerală cere guvernelor S.U.A. şi
U.R.S.S. să înceapă neîntîrziat con
vorbiri bilaterale asupra limitării 
sistemelor de transportare la tintă 
a armelor nucleare ofensive strate
gice şi a sistemelor defensive împo
triva rachetelor balistice. Proiectul

de rezoluţie elaborat de 12 state a 
fost adoptat cu 97 voturi pentru, 
printre care şi România şi 5 abţineri.

A fost adoptată, de asemenea, cu 
59 de voturi pentru, printre care şi 
România, 9 împotrivă şi 35 abţineri 
o rezoluţie care cere secretarului ge
neral să întocmească un raport asu
pra creării în cadrul Agenţiei in
ternationale pentru energia atomică 
a unui serviciu internaţional pen
tru exploziile nucleare în scopuri 
paşnice, sub un control internaţional 
adecvat.

A mai fost adoptat un proiect 
de rezoluţie privind problema creă
rii de zone denuclearizate.

în şedinţa precedentă a Comite
tului Politic a fost adoptat, în pofi
da unei largi împotriviri, proiectul 
de rezoluţie iniţiat de S.U.A. prin 
care se recomandă continuarea ac
tivităţii aşa-numitei Comisii a O.N.U. 
pentru refacerea şi reunificarea Co
reei. Proiectele de rezoluţie prin ca- 
re s-a cerut desfiinţarea acestei co
misii, retragerea trupelor america
ne şi a celorlalte trupe străine care 
ocupă Coreea de Sud sub drapelul 
O.N.U., încetarea discutării în Na
ţiunile Unite a problemei coreene 
•—• nu au întrunit numărul de vo
turi necesare adoptării lor. Aşa cum 
au subliniat numeroşi delegaţi re
zultatele dezbaterilor pe marginea 
acestei probleme constituie un nou 
prejudiciu adus prestigiului Orga
nizaţiei Naţiunilor Unite, eforturi
lor de a pune la baza activităţii el 
respectarea strictă a tuturor princi
piilor înscrise în Cartă.

0  d e c l a r a ţ i e  a  p r e m ie r u lu i  b r i t a n ic
londra 17 (Agerpres). — Luînd cu- 

vîntul în Camera Comunelor marti 
după-amiază, primul ministru brita
nic, Harold Wilson, a declarat că, 
după părerea sa, „o conferinţă mo
netară interoccidentală, care necesi
tă pregătiri îndelungate şi minu
ţioase, nu ar părea oportună în vii
torul apropiat". El a adăugat că 
speră să se întîlnească în curînd 
cu preşedintele ales al Statelor Uni
te, Richard Nixon, pentru a discuta 
cu el această problemă.

în continuare, Harold Wilson a 
recunoscut necesitatea unei reforme 
monetare în Occident, adăugind în

să că aceasta „ar trebui să fie pre
gătită şi acceptată de toate părţile 
interesate".

Interpelat asűpra oportunităţii p- 
nei conferinţe a şefilor de guverne 
din ţările europene, care să studieze 
posibilităţile de întărire a unităţii 
pe vechiul continent, premierul bri
tanic a răspuns că „o asemenea 
reuniune nu ar părea necesară în 
stadiul actual. O conferinţă a şe
filor de guverne europene, a* * con
tinuat el, ar fi bine venită dacă 
ar fi suficient pregătită şi dacă par
ticipanţii ar fi asiguraţi că ea ar 
da rezultate".

S e m n i f i c a ţ ia  u n u i  
d i s c u r s  a l  p r e ş e 
d in t e lu i  C o lu m b ie i
Bogota. 17 (Agerpres). — Preşedin

tele Columbiei, Carlos Lleras Res- 
trepo, într-un discurs rostit în Con
gres, a dat o apreciere pozitivă sta
bilirii sau restabilirii relaţiilor di
plomatice, consulare şi comerciale 
între Columbia şi mai multe ţări 
socialiste.

La rîndul său, ministrul columbian 
al afacerilor externe, Alfonso Lopez 
Michelsen, a declarat zilele trecute 
că extinderea legăturilor comerciale 
ale Columbiei cu ţările socialiste ar 
putea slăbi dependenţa ţării de „ca
priciile a doi sau trei importatori". 
El a afirmat că relaţiile economice 
dintre Columbia şi S.U.A. stag
nează deoarece creditele primite din 
partea acestei ţări sínt însoţite de 
condiţii împovărătoare şi se bazează 
pe inegalitatea partenerilor. El a 
subliniat că politica de extindere a 
legăturilor economice cu ţările so
cialiste constituie un motiv de satis
facţie pentru toţi oamenii progre
sişti din Columbia.

Pentru dem ocratizarea  
vie}ii politice portugheze
•  Un memoriu adresat primului ministru Caetano

Lisabona 17 (Agerpres). — Un 
grup de personalităţi politice din 
Portugalia au adresat primului mi
nistru Marcelo Caetano, un memo
riu de răspuns la cererea acestuia 
de a se iniţia un „dialog politic" 
în ţară. Pentru începerea unui ase
menea dialog, scriu aceştia, guver
nul va trebui să decreteze amnistia 
politică, să pună capăt „măsurilor 
de securitate aplicate aşa-zişilor de
licvenţi politici", să adopte o nouă 
lege electorală, precum şi una a- 
supra presei.

Aceste măsuri, precizează memo
riul, sínt urgente pentru „dezgheţa
rea climatului naţional foarte încăr
cat de elemente de tensiune şi de 
conflicte". Autorii memoriului sub
liniază, de asemenea, că guvernul 
Caetano trebuie să treacă la „libe
ralizarea hotărîtă" a ţării, dacă el 
vrea să obţină creditul pe care îl 
cere.

ORIENTUL A PR O PIA T
Respectarea rezoluţiei 
Consiliului de Securitate - 

soluţia aplanării conflictului
Cairo 17 (Agerpres). — Purtăto

rul de cuvînt al guvernului R.A.U. 
Mohamed Hassan El Zayyat, a de
clarat postului de radio Cairo, re- 
ferindu-se la situaţia din Orientul 
Apropiat, că „nici o soluţie politi
că privind conflictul din această zo
nă geografică nu poate înlocui re
glementarea preconizată de rezolu
ţia Consiliului de Securitate din 22 
noiembrie 1967". El a precizat că 
guvernul R.A.U. a acceptat această 
rezoluţie care „recomandă, pe de o 
parte, retragerea trupelor israeliene 
din teritoriile ocupate, iar pe de altă 
parte, soluţionarea problemei refu
giaţilor palestinieni".

întrebat asupra eventualităţii unei 
noi conferinţe a şefilor de state a- 
rabe, Zayyat a declarat că „lumea 
arabă nu a ajuns pînă acum la un 
acord asupra rinei atitudini comu-' 
ne". Dar, a menţionat el, este clar 
că ţările arabe au luat la reuniunea 
de la Khartum „o atitudine fermă şi 
comună". Fiecărei ţări arabe i s-a 
lăsat latitudinea de a acţiona finind 
cont de poziţia sa politică şi geo
grafică.

Purtătorul de cuvînt egiptean a 
adăugat că „guvernele ţărilor arabe 
nu consideră necesar, pînă în pre-

„ A p o l lo  8 “  in  
f a f a  u n o r  o b i e c t i v e  

d i f i c i l e
New York 17 (Agerpres). — 

Zborul navei cosmice „Apollo-8", 
care urmează să fie lansată la 21 
decembrie pe o orbită circum- 
lunară, este considerată cea mai 
periculoasă misiune de acest gen 
în recenta istorie a cosmonauti
cii. O greşeală cît de mică surve
nită, fie pe parcursul zborului, fie 
la instalaţiile de la sol, precum 
şi efectul nociv al radiaţiilor cos
mice pot fi fatale echipajului na
vei. In plus, în cursul zborului 
există trei momente deosebit de 
periculoase. Primul îl constituie 
momentul dirijării navei cosmice 
de pe orbita terestră spre Lună, 
al doilea intrarea pe orbita cir- 
cumlunară şi, cel mai periculos 
dintre ele, ieşirea navei de pe or
bita lunară şl îndreptarea ei spre 
Pămînt. Comentînd riscurile asu
mate pentru realizarea unei ast
fel de acţiuni, o oficialitate a 
N.A.S.A. a declarat: „Ne pupem 
la încercare norocul sperînd că 
totul va fi bine şi instalaţiile vor 
funcţiona perfect". Rezultatele de 
ordin ştiinţific al acestui zbor sínt 
scontate a fi însă atît de impor
tante, încît merită orice riscuri. 
Cei trei cosmonauţi americani au 
de îndeplinit peste 200 sarcini de 
Ordin ştiinţific, să verifice func
ţionarea şi metodele cele mai 
bune de dirijare ale aparatajului 
de bord într-un zbor circumlunar, 
să identifice cel mai bun loc pen
tru aselenizarea navei „Apollo- 
10“ prevăzută a avea loc în iunie 
1969, să întocmească o hartă 
exactă a părţii invizibile a sateli
tului nostru natural şi să studieze 
coroana solară şi erupţiile solare 
foarte frecvente în această pe
rioadă.

Ultimele pregătiri sínt în curs 
de desfăşurare. Prima zi a verifi
cării funcţionării rachetei şi in
stalaţiilor de la sol în cadrul ex
perienţelor de lansare simulată, 
potrivit oficialităţilor N.A.S.A., s-a 
desfăşurat cu succes. Cei trei 
membri ai echipajului au fost su
puşi luni unui ultim examen me
dical amănunţit, pregătindu-se 
pînă şi „menu-ul" ce va fi servit 
în timpul zborului.

FRANŢA. Un aspect din timpul recentei greve a salariaţilor uzinelor 
Renault — marşul pe Boulogne Billancourt

zent, să fie convocată o nouă con
ferinţă la nivel înalt, apreciind ca 
suficiente consultările bilaterale sau 
multilaterale care sínt în curs".

Cît priveşte perspectiva normali
zării relaţiilor Republicii Arabe U- 
nite cu S.U.A., Zayyat a declarat: 
„dorim şi vom accepta lucrul acesta 
dacă politica americană în Orientul 
Apropiat se va modifica, dacă ea va 
deveni o politică înţeleaptă, o po
litică moderată".

Hofărîri ale 
Consiliului 
de Minişfri
al R. A. U.

Cairo 17 — Corespondentul Ager
pres, C. Oprică, transmite: Consi
liul de Miniştri al Republicii Arabe 
Unite, întrunit sub preşedinţia şe
fului statului, Gamal Abdel Nasser, 
a ratificat principalele direcţii ale 
reformei economice şi financiare, 
care se bazează pe creşterea pro
ductivităţii muncii în toate sectoa
rele economiei şi pe folosirea ju
dicioasă a surplusului forţei de mun
că. Guvernul egiptean a hotărît 
constituirea unei comisii ministeria
le însărcinate cu problemele indus
triei, din care vor face parte miniştrii 
economiei, finanţelor, industriei, a- 
provizionării şi planificării.

în vederea dezvoltării agricultu
rii s-a stabilit, de asemenea, să fie 
instituită o comisie care să studieze 
proiectele de îmbunătăţire a siste
mului de irigaţie şi ameliorare a 
solurilor. Ministrul egiptean al agri
culturii, Sayed Maréi, a anunţat că 
guvernul R.A.U. a hotărît să in
vestească pentru realizarea acestor 
proiecte un credit suplimentar de 
625 000 lire. Se prevede ca produc
ţia agricolă să înregistreze în ur
mătorii trei ani o creştere de 20—45 
la sută.

Consiliul de Miniştri al R.A.U. a 
aprobat, totodată, un nou plan în 
vederea soluţionării crizei în dome
niul locuinţelor. în acest scop ur
mează să fie construite 8 600 locuin
ţe, dintre care 4 300 în capitala ţării, 
Cairo.

în continuare memoriul scoate în 
evidenţă izolarea în care se află Por
tugalia pe plan internaţional, stagna
rea economiei ţării, nivelul alarmant 
al emigrărilor şi corupţia existentă în 
aparatul de stat.

Memoriul conchide arătînd că ale
gerile pentru o nouă adunare na
ţională în Portugalia ar trebui să 
constituie un prilej pentru diferitele 
curente de a supune liber apre
cierii opiniei publice programul lor 
politic.

Intr-o scrisoare anexă, autorii cer 
„ca cenzura să nu împiedice difu
zarea publică" a memoriului. JAPONIA. Primul submarin pitic de 

„Shinkai" care va efectua

JA P O N IA

De ce a scăzut popularitatea 
guvernului Sato

Tokio 17 (Agerpres). — Agenţia 
Ko.yodo Ţuşin a organizat recent 
un sondaj al opiniei publice privind 
popularitatea guvernului Sato. Po
trivit agenţiei citate, 43,4 la sută 
din numărul persoanelor chestiona
te au declarat că nu sprijină actua
lul cabinet. (în sprijinul său s-au 
pronunţat 40,8 la sută). în anul 
1964, după formarea primului gu
vern condus de Sato, un sondaj si
milar arăta că 46,9 la sută din per
soanele chestionate se pronunţau în 
favoarea guvernului, şi numai 17,9 
la sută împotriva lui.

După cum atestă rezultatele recen
tului sondaj, prestigiul cabinetului 
liberal-democrat din Japonia a cu
noscut în ultimii ani o eroziune 
progresivă.

Nemulţumirea populaţiei este pro
vocată în primul rînd de incapaci
tatea guvernului de a stăvili creşte
rea preţurilor ri de a intensifica 
construcţia de'locuinţe. în sfera po
liticii externe, rezultatele sondaju
lui atestă creşterea nemulţumirilor 
în Japonia faţă de orientarea guver
nului în direcţia menţinerii şi con
solidării alianţei militare cu Statele 
Unite.

*
Tokio 17 (Agerpres). — Submari

nul nuclear american „Uss Plunger" 
va anco-a miercuri în rada portului 
japonez Sasebo — anunţă agenţia 
Reuter, citind declaraţia unui purtă
tor de cuvînt american. Aceasta va 
fi prima vizită efectuată în Japonia 
de o navă atomică americană, după

protestul guvernului japonez în le
gătură cu radioactivitatea sporită 
detectată în apele portului Sasebo, 
ca urmare a staţionării submarinu
lui nuclear „Swordfish".

Potrivit agenţiei Reuter, în portul 
Sasebo vor fi mobilizaţi miercuri 
peste 4 000 de poliţişti pentru a pre
veni desfăşurarea demonstraţiilor de 
protest ce ar putea fi organizate de 
populaţia japoneză, cu ocazia vizitei 
submarinului „Uss Plunger".

Liberalizarea par
ţială a importului 
japonez

Tokio 17 (Agerpres). -— Confirmînd 
zvonurile recente, guvernul japonez 
a anunţat marţi desfiinţarea restric
ţiilor de import la o serie de pro
duse comerciale. Măsura a fost 
adoptată ca urmare a puternicelor 
presiuni din partea partenerilor co
merciali ai Japoniei, în primul rînd 
a Statelor Unite. Programul concret 
al acestei liberalizări parţiale a im
portului urmează să fie dat publici
tăţii înainte de începerea, la sfîrşi- 
tul lunii, a negocierilor vamale ja- 
pono-americane.

Pe lista mărfurilor asupra cărora 
autorităţile japoneze au impus mă
suri restrictive de import figurează 
121 de diverse produse agricole, in
dustriale şi minerale.

Acţiuni militare în Yemenul de Sud
Aden 17 (Agerpres). — Unităţi ale 

Frontului naţional de eliberare din 
Yemenul de Sud au respins un grup 
de mercenari din sultanatul Mascat 
condus de ofiţeri britanici, care a 
încercat să captureze localitatea 
Almahra.

în retragerea lor din teritoriul in
vadat, sub focul armelor automate,

mercenarii au distrus sonde, au in
cendiat case şi au omorit animalele, 
provocînd mari pagube populaţiei.

Postul de radio Aden, care a 
anunţat comunicatul Frontului naţio
nal de eliberare, menţionează că un 
avion britanic a pătruns în aceeaşi 
regiune, initraliind o serie de loca
lităţi.

Capturarea unei bande 
de contrarevoluţionari în Cuba
Havana 17 — Corespondentul Ä-

gerpres, Victor Stamate, transmite: 
După cum anunţă ziarul „Granma" 
organele securităţii şi unităţi de 
frontieră ale forţelor armate ale Re
publicii Cuba au capturat, la 2 de
cembrie, o bandă de contrarevolu
ţionari care, cu ajutorul unei şalu
pe cu motor, au încercat să debarce 
pe coasta de nord a provinciei Pi- 
nar del Rio. Asupra celor cinci 
membri ai bandei s-au găsit arme, 
muniţii şi alte obiecte necesare ac
tivităţii de spionaj şi sabotaj.

S-a stabilit că cei cinci contrare
voluţionari, de origine cubană, au 
părăsit clandestin ţara, stabilindu-se 
în Statele Unite, unde au fost re
crutaţi de către serviciile Agenţiei 
Centrale de Investigaţii (C.I.A.). De
ţinuţii au declarat că au venit în 
Cuba pentru a desfăşura activităţi 
subversive.

Toţi membri bandei, scrie în în
cheiere „Granma", vor fi deferiţi 
Tribunalului revoluţionar cubanez.

Ciudatul paradox
Informaţii oficioase difuzate de di

verse publicaţii, atît occidentale cît 
şi africane, aruncă o lumină, la pri
ma vedere nefirească, asupra po
ziţiei guvernului sud-african în pro
blema rhodesiană. Autorităţile sud- 
africane încearcă să-i tempereze pe 
zeloşii lor confraţi de la Salisbury, 
care ard de nerăbdare săi instituie 
în Rhodesia un regim după chipul 
şi asemănarea celui din R.S.A. Ceva 
mai mult, se pare că cei de la Pre
toria vor să convingă „echipa" ra 
sistă a lui Ian Smith să ajungă la 
o reglementare negociată cu Ma
rea Britanie. într-un mesaj adresat 
lui Smith înaintea întîlnirii dintre 
acesta şi premierul britanic Wilson, 
pe nava „Fearless", Vorster, primul 
ministru al R.S.A., se străduia să-l 
convingă pe Smith că situaţia Rho- 
desiei, departe de a fi o problemă 
exclusivă a guvernului de la Sa
lisbury, implică într-o măsură vi
tală întreaga zonă sudică a conti
nentului. Evident, spre a îndulci cît 
de cît „pilula", premierul sud- afri
can a însoţit-o de promisiunea că-i 
va acorda lui Smith un împrumut 
masiv pentru refacerea economiei

rhodesiene afectată de sancţiunile 
economice.

Ce se ascunde în spatele acestor 
manevre?

Nu este vorba, desigur, de o răs
turnare a politicii sud-africane. Ad
ministraţia de la Pretoria, a cărei 
abilitate în apărarea intereselor 
proprii este recunoscută, consideră 
că o eventuală înăsprire a politicii 
de represiune faţă de populaţia de 
culoare din Rhodesia va avea ulte
rior efecte de bumerang, atît asu
pra regimului minoritar de la Salis
bury, cît şi a celor din Angola, 
Mozambic şi chiar R.S-.A Ei au a- 
juns la această concluzie pornind 
de la realitatea prezenţei în partea 
de sud a Africii a 29 milioane ne
gri şi a numai 4 milioane de albi. 
Ţinînd seama de aceasta, guvernul 
sud-african a procedat în ultimii 
ani la o reevaluare a politicii sale. 
A lu a t, naştere ceea ce este denu
mită „noua perspectivă" sau „stra 
tegia înaintată" a Pretoriei.

Guvernul sud-african a ajuns la 
convingerea că puterea economică 
a R.S.A. ar putea fi mai bine ex
ploatată dacă s-ar realiza o anumită

formă de piaţă comună în întreaga 
zonă australă a continentului. Inte
grarea economică ar netezi calea 
spre o extindere a rolului său domi
nant spre centrul continentului, prin 
neutralizarea populaţiei de culoare 
majoritare. în acest scop se încear-
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că folosirea aşa-numitei metode a 
„bantustanelor". Aceasta constă în 
crearea unor state dependente din 
punct de vedere economic de R.S.A. 
ale căror guverne au puteri limita
te, aşa cum sínt cele din Lesotho, 
Bostwana, Swaziland, Transkei. în 
planurile Pretoriei, este vorba de 
un fel de zone de rezervaţie, care 
ar putea fi create şi în Rhodesia, 
Angola sau Mozambic. Odată depă
şită această etapă, se are în vedere 
o „escaladare a satelizării" ţărilor 
vecine independente, în primul rînd 
Zambia şi Tanzania.

Noua „strategie înaintată" s-a

manifestat iniţial prin aşa-numitul 
triunghi militar Pretoria-Salisbury- 
Lisabona. In legătură cu această co
laborare se păstrează multă discre
ţie. Faptul că ea funcţionează este 
dovedit însă de prezenţa unor forţe 
sud-africane în Rhodesia, Mozambic 
şi Angola.

Dar pentru traducerea în viaţă a
„noii perspective" "este necesar ca 
lupta populaţiei de culoare să nu 
depăşească în nici un caz stadiul 
actual. O eventuală înăsprire a si
tuaţiei din Rhodesia ar duce la o 
activizare a luptei de eliberare na
ţională.

In contextul african, acest lucru 
ar dezvălui paradoxul situaţiei Re
publicii sud-africane stat „puternic 
neputincios“. Este vorba de acuta 
lipsă de oameni „loiali" pe care o 
resimte regimul lui Vorster. Albii 
care ar putea fi înrolaţi în armată, 
deţin funcţii esenţiale în economie 
iar armele în mîinile celor de culoa
re ar constitui lucrul cel mai puţin 
dorit la Pretoria. Zecile de mii de 
soldaţi portughezi în Angola şi Mo
zambic nu pot face mare lucru pen
tru Vorster căci ei abia îşi pot a- 
sigura autoapărarea. Aşa că în ca
zul în care ar fi necesară amplifi
carea efortului de război, succesul 
noii „strategii înaintate” ar fi ame
ninţat în mod grav. Cum rămîne a- 
tunci cu „solidaritatea" declarată în
tre cele două regimuri rasiste? Că

Vorster nu-l poate îndemna pe Ian 
Smith să accepte o evoluţie liberă 
spre putere a populaţiei de culoa
re, este evident. Calea cea mai oco
lită, dar cea mai sigură, ar fi aceea 
a unei „eroziuni diplomatice" a ce
rinţelor conţinute în propunerile fă
cute de premierul britanic pe vasul 
„Fearless" în legătură cu accesul la 
putere al populaţiei negre. „Albii 
rhodesieni ar trebui să accepte do
cumentul „Fearless" în perspectiva 
unei alunecări ulterioare spre apart
heid", afirmă o parte a presei sud- 
africane, avînd în vedere tocmai 
„eroziunea" acelei părţi.

Şi iată-1 pe Smith, între ciocan şi 
nicovală. Pretoria îl inspiră să ac
ţioneze conform „naţionalismului 
african" (adică al apartheidului) şi 
tot Pretoria este aceea care-1 În 
deamnă la moderaţie. Este ceea ce 
săptămînalul britanic „Economist" 
numea o „situaţie paradoxală".

Cauzele paradoxului sínt însă de 
altă natură: este vorba de milioa
nele de africani care sínt ţinuţi de
parte de conducerea treburilor în 
propria lor ţară, acaparată de o mi
noritate rasistă. în ce priveşte di
lemele penibile în care „corifeul" 
rasist Vorster îl pune pe tînărul 
său „protejat", Ian Smith, ele pot 
fi caracterizate prin zicala: „Milă 
mi-e de tine, dar de mine mi se rupe 
inim a..."

CONSTANTIN ŢINTEA

cercetări, construit recent în Japonia, 
probe la 600 m adîncime

©  Ministrul Afacerilor Externe al 
Cambodgiei a adresat guvernului 
Statelor Unite şi administraţiei sai- 
goneze note de protest în legătură 
cu  o serie de acte de provocare co
mise recent împotriva Cambodgiei. In 
documente se arată că trupele ame
ricane şi sakjoneze au supus unor 
bombardamente de artilerie şase pro
vincii cambodgiene, provocînd pier
deri materiale şi victime în rîndul 
populaţiei civile.

©  în urma săpăturilor arheologice 
efectuate în apropierea oraşului an
tic Aphamia, din regiunea centrală 
a Siriei, au fost scoase la iveală 
peste 800 de obiecte confecţionate 
cu aproximativ 30 000 de ani î.e.n. 
Cercetările arheologice au fost fă
cute de o echipă de specialişti bel
gieni.

©  După cum a declarat un pur
tător de cuvînt al cancelariei primu
lui ministru, Tailanda cunoaşte o 
explozie demografică, creşterea 
anuală a populaţiei fiind de 1 mi
lion. Potrivit ultimului recensămînt, în 
prezent Tailanda numără 34 milioa
ne de locuitori.

Coordonate
universale

@ Camera Comunelor a respins 
luni seara o moţiune de cenzură 
prezentată de opoziţia conservatoare 
î n '  legătură cu politica militară a 
guvernului laburist. Conservatorii 
pretind că economiile efectuate de 
guvern în domeniul extinderii for
ţelor armate britanice ar lăs> ţara 
fără o apărare corespunzătoare. Mi
nistrul apărării, Denis Healey, a res
pins argumentarea conservatoare.

împotriva moţiunii de cenzură au 
votat 317 deputaţi, iar în favoarea 
ei 238 deputaţi.

©  Faimosul „cuib al vulturilor", 
care a servit ca reşedinţă retrasă a 
lui Hitler în Munţii Bavariei, a deve
nit un obiectiv turistic. Intendenţa 
trupelor americane din Bavaria a 
hotărît deschiderea pentru vizitatori 
a buncherelor fortificate, unde odi- 

' nioară Hitler primea numai vizita
tori de vază. Această măsură a fost 
luată deoarece Munţii Obersalzberg, 
unde se află „cuibul", sínt mai acce
sibili ţuriştilor decît alte trasee.

©  La Rawalpindi a fost dată pu
blicităţii o declaraţie a guvernului 
pakistanez în care se arată că pre
şedintele Ayub Khan nu va lua parte 
la conferinţa primilor miniştri ai ţă 
rilor Commonwealthului, programata 
pentru luna ianuarie la Londra.

în acest document nu au fost dez
văluite cauzele neparticipării preşe
dintelui, precizîndu-se doar că el va 
fi reprezentat la Londra de ministrul 
afacerilor externe, Arshad Hussain.

©  Peste 100 000 de spanioli şi-au 
părăsit ţara în anul 1967, pentru a 
căuta de lucru în străinătate, rela
tează agenţia U.P.I.

în prezent, aproximativ 4 milioane 
de spanioli trăiesc în străinătate, 
dintre care 2 500 000 în America La
tină şi 1 500 000 în diferite ţări euro
pene. în  Franţa trăiesc în perma
nenţă 800 000 de emigranţi spanioli 
la care se mai adaugă 100 000 de 
muncitori agricoli care vin în  aceas
tă ţară în sezonul muncilor de cîmp.

©  în primele nouă luni ale anu
lui 1968, a declarat Directorul Birou
lui Federal de Investigaţii, Edgard 
Hoover, criminalitatea a crescut în 
S.U.A. cu 19 la sută în comparaţie 
cu aceeaşi perioadă a anului trecut. 
Hoover, a arătat, de asemenea, că 
numărul jafurilor este acum mai 
mare cu 32 la sută, cel al violurilor 
cu 17 la  sută, iar cel al asasinatelor 
cu 15 la sută. Jafurile în plină stradă 
au înregistrat în  această perioadă o 
creştere record — 37 la sută — a 
spus Hoover, iar folosirea armei în 
cazurile de jaf — 2 la sută.

©  Republica sud-africană a lan
sat marţi prima rachetă teleghidată, 
de la baza de încercare Santa Lucia, 
din apropiere de Durban. Racheta 
a evoluat 10 secunde pe o orbită 
stabilită anterior, după care, conform 
programului, s-a scufundat în apele 
lacului Santa Lucia.
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